
کشمکش بر سر 3 هزار میلیارد تومان

 دولت برنده است یا مجلس؟
اصرار دولت برای بازگشت یک بند حذف شده از بودجه، 
شدت گرفت. وزیر راه و شهرسازی در تازه ترین اظهارنظر، پرده 
از دستور رئیس جمهور برداشت که از محل اعتبارات صندوق 
تامین خسارت های بدنی، ۳ هزار میلیارد تومان برای رفع نقاط 
حادثه خیز اختصاص یابد، اما در مقابل، برخی نمایندگان از 
منتفی شدن آن در بودجه می گویند. در این فضا، روایت ها 
کید دارد که بندهای  کی از آن است که رئیس مجلس تا حا
حذف شده از بودجه، به دلیل مخالفت نمایندگان امکان 
بازگشت به بودجه در چارچوب جداول را ندارند. این در حالی 
است که اواخر فروردین ماه امسال، نامه ای از سوی داوود 
، رئیس سازمان برنامه و بودجه خطاب به قالیباف  منظور
کرات  نوشته شد. داوود منظور در این نامه به استناد مذا
کید کرده بود که مقرر شده بود اعتبار  صحن هیات دولت، تا
اختصاصی وزارت راه و شهرسازی برای رفع نقاط حادثه خیز 
به میزان ۳ هزار میلیارد تومان از محل منابع صندوق تامین 
خسارات بدنی موضوع ردیف درآمدی ۱۶۰۱۶۹ جدول شماره 
۵ تحت عنوان درآمد موضوع ماده ۲۴ قانون بیمه اجباری 
خسارات وارد شده به شخص ثالث با اعتبار ۴۶.۸۰.۰۰۰ میلیون 
ریال تامین شود و این موضوع هنگام تنظیم جدول شماره 
، از قلم افتاده است. وی  )۷( لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ کل کشور
در ادامه این نامه از مجلس خواسته است در تنظیم نهایی 

جدول مزبور اصلاحات ذیل انجام شود.

   دولت چه می گوید؟
مهرداد بذرباش، وزیر راه و شهرسازی در تازه ترین اظهارنظر 
در جلسه کمیسیون ایمنی راه های آذربایجان شرقی گفته 
است: رئیس جمهوری دستور داده اند تا از محل اعتبارات 
صندوق تامین خسارت های بدنی، ۳ هزار میلیارد تومان برای 
رفع نقاط حادثه خیز اختصاص یابد، اما عده ای تلاش می کنند 
مانع از انجام این تکلیف بشوند. وی با اشاره به این که بخش 
زیادی از منابع این صندوق را به سپرده بانکی تبدیل کرده و 
کنش نشان  سود دریافت می کنند، نسبت به این موضوع وا
داده و خواستار عمل کردن این صندوق به تکالیف قانونی 
شد. وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه رفع نقاط حادثه خیز 
با کاهش تصادفات فوتی وجرحی به صورت مستقیم، موجب 
کاهش پرداخت خسارت توسط صندوق می شود، تصریح 
کرد: صندوق تامین خسارت بدنی باید به تکالیف قانونی 
خود عمل کرده و از منابع صندوق برای رفع نقاط حادثه خیز 

استفاده کند.

   موضوع برداشت 3 هزار میلیارد تومان احتمالا منتفی 
است

حسینعلی حاجی دلیگانی، نماینده مجلس در گفت وگو با 
»خبرآنلاین«  گفت: در کمیسیون تلفیق مجلس خیلی در رابطه 
با این موضوع صحبت شد و نهایتا به نتیجه نرسید. وی افزود: 
قبل از آن در صحن مجلس هم در زمان رسیدگی به مرحله 
اول بودجه مطرح شده بود و رای نیاورده بود. در این مرحله 
هم اعدادی که برای آن گذاشته بودند، نهایتا در ردیف ها به 
نتیجه نرسید، بنابراین موضوع منتفی است. این نماینده 
مجلس با بیان این که البته پیشنهادی هم مطرح شد که این 
۳ هزار میلیارد تومان نصف و نصف شود، عنوان کرد: نصفی از 
این ۳ هزار میلیارد تومان را همان طور که دولت می گوید، انجام 
شود و نصفی هم بماند، ولی به هرحال به نتیجه نرسید و تقریبا 
می توان گفت دیگر تمام شده باید تلقی کرد. حاجی دلیگانی 
کنش به نامه رئیس سازمان برنامه و بودجه تصریح کرد :  در وا
من نامه را دیدم، ولی نتیجه نداشت. این نامه در کمیسیون 
ح شد و بحث های زیادی هم راجع به آن صورت  هم مطر
گرفت، ولی به نتیجه مشخصی نرسید. وی درباره این که چنین 
اقدامی باعث آغاز اختلال شدید در عملیات صندوق تامین 
خسارات بدنی و در سنوات آتی، منجر به ناترازی شدید و نهایتا 
ورشکستگی آن می شود، بیان کرد: مجلس می گفت به دلیل 
این که در جلسات قبلی هم مطرح شده و رای نیاورده، دیگر 
قابل پیگیری نیست. بنابراین با این شرایط به نظر می رسد 
که دیگر به نتیجه نمی رسد. عباس گلرو، نماینده مجلس 
هم در گفت وگو با »خبرآنلاین« با بیان این که من درباره این 
موضوع صحبت نمی کنم،  گفت: مساله دووجهی است. یک 
گر این پول بیاید و  وجه این است که وزارت راه می گوید که ا
زیرساخت ها آماده شود و نقاط حادثه خیز گرفته شود، آن 
زمان منجر به تصادفات نمی شود. وی با بیان این که وزارت راه 
معتقد است که باید دنبال علت گشت، نه حل معلول، تصریح 
کرد: به هرحال این نظر کارشناسی است، ولی در مجلس و 
کمیسیون تلفیق باید بررسی کنند و ببینند مشکل چیست 
تا هم منابعی که وزارت راه دنبال آن است، تامین شود و هم 
موضوع صندوق تامین خسارات بدنی در نظر گرفته شود. این 
کنش به این که یکبار اضافه به صندوق  نماینده مجلس در وا
تامین خسارات بدنی تحمیل می شود، عنوان کرد: به هرحال 
باید به فکر آن باشند و منابع را ببینند. البته من ریز مسائل را در 
جریان نیستم که دلیل حذف آن چه بوده و دلیل جابه جایی 

چه بوده و باید پیگیری کنیم.

    تشدید ناترازی صندوق؟
کارشناسان معتقدند: برداشت منابع هنگفت از صندوق 
آن هم به صورت بدون بازگشت قطعا باعث تشدید ناترازی 
صندوق و ورشکستگی آن در آینده نزدیک خواهد شد و امکان 
ایفای تعهدات به خصوص پرداخت دیات تصادفات رانندگی 
برای صندوق غیرممکن خواهد شد. گذشته از این باید در نظر 
داشت چنین اقدامی در عین مخالفت با قانون دائمی بیمه 
اجباری شخص ثالث مصوب اردیبهشت ۱۳۹۵، مخالف صریح 
سیاست های کلی قانونگذاری ابلاغی رهبر معظم انقلاب 
است، چرا که علاوه بر مغایرت با قوانین دائمی، موجب ناترازی 
در منابع و مصارف این صندوق خواهد شد. همچنین بازگشت 
و اصلاح جداول در حالیکه موضوع فاقد حکم یا سابقه حکمی 
در بودجه است، با آیین نامه داخلی مجلس مخالفت دارد. باید 
در نظر داشت منابع صندوق، منابعی بین نسلی بوده و در 
همه شرایط حال و قابلیت نقد برای پوشش تعهدات متفاوت 
دیگری از جمله ورشکستگی یا تعلیق احتمالی شرکت های 
بیمه است و چنین فشاری می تواند ورشکستگی این صندوق 

را با سرعت بیشتری در پی داشته باشد.

آرمان ملی– مطهره شفیعی: صداوسیما یا 
اتاق امن جبهه پایداری؟ بی تردید صداوسیما 
بعد از خداحافظی ضرغامی به پاتوق یک 
جریان سیاسی تبدیل شده است. این جریان 
حتی به خودشان هم رحم ندارند و زمانی که 
احساس خطر کنند، کلید حذف یاران خود 
که نمونه آن حذف خدابخشی  را می زنند 
از معاونت سیاسی صداوسیماست. جبلی 
جلیلی  وحید  شد،  صداوسیما  رئیس  که 
بعد  و  نشست  او  قائم مقامی  جایگاه  در 
خدابخشی- پسرخاله وحید و سعید جلیلی- 
به معاونت سیاسی آمد. همه سابقه او در 
صداوسیما به خدمتش در بخش رادیویی 
صبح  برنامه های  در  بخشی  بود؛  محدود 
که تحلیل و تفسیر اخبار صبحگاهی  رادیو 
را برعهده داشت و بعد از این دوران فعالیت 
از صداوسیما نقل مکان کرد. حضور رسایی 
عضو جبهه پایداری در گفت وگوی ویژه خبری 
و اظهارات چالشی اش درباره قالیباف حکم 
خ داد  اخراج خدابخشی را امضا کرد. آنچه ر
را باید چالش میان پایداری ها در جام جم 
دانست و سایرین نقشی در آن نداشتند. 
مانند  است  زیاد  صداوسیما  چالش های 
آبان سال گذشته که منصوره معصومی اصل 
از  انتقاد به رویه شبکه افق در دعوت  در 
همه طیف ها درباره جنگ غزه گفت: »چرا 
ابطحی و آذری جهرمی را به تلویزیون دعوت 
می کنید؟... به ما می گویند اینقدر می گویند 
صداوسیما فقط حزب اللهی ها را می آورد. 
بگویند. این مملکت مال حزب اللهی هاست.« 
مصرف  درباره  و  آمد  که  مردی  آن  مثلا  یا 
مشروبات الکلی در کشورهای اروپایی حرف زد 
و در نهایت هم با تکه کلام »جدی می فرمایید؟ 
پس من اینا رو از کجا آوردم.« در فضای مجازی 
و تلویزیون معروف شد یا کمی قبل تر در آبان 
۱۳۹۸ خانمی مقابل دوربین نشست و گفت 
کنه از  هرکسی مثل من فکر نمی کنه جمع 
این کشور بره و تا جایی که ذهن یاری می کند 
باز هم از این موارد به وفور در صداوسیما به 
چشم می آید و فرقی هم میان برنامه زنده 
و ضبط شده وجود ندارد.  اما پیمان جبلی 
بیان داشت: »بخش عمده ای از برنامه های 
صدا و سیما زنده هستند و در برنامه های زنده 

کار ساده ای  کنترل اظهارات مهمانان  هم 
نیست. وظیفه ما این است که اولا دقت های 
لازم را در انتخاب کارشناسان و مهمانان و 
افرادی که دعوت می شوند به عمل بیاوریم و 
مواردی که در انتخاب مهمانان و کارشناسان 
احتیاج به بررسی و بازنگری دارد را مدنظر 
قرار دهیم و بدان توجه کنیم. نکته بعد اینکه 
باید مسئولیت رسانه ملی در قبال اظهارات یا 
مواضعی که در گفتار مهمانان و کارشناسان 
ح می شود را روشن کنیم و یادآور شویم  مطر
نیست  سیما  و  صدا  برعهده  مسئولیت  که 
بلکه بر عهده شخصی است که این صحبت یا 
موضع را بیان کرده است.« کامبیز نوروزی در 
قامت یک حقوقدان اما معتقد است: »اینکه 
تلویزیون چه کسانی را برای گفت وگو دعوت 
می کند بحث بر سر این است که آزادی بیان 
گر کسی حرف مجرمانه ای  باید رعایت شود ا
گر کسی حرفش با  زد باید پاسخگو باشد، اما ا
سلیقه دیگران سازگار نیست مشکلی وجود 
ندارد و مشکل اساسی تلویزیون هم این است 
که الان به رسانه حزبی تبدیل شده و تنوع 
سلیقه سیاسی و فردی در آن وجود ندارد 
حتی در بخش هنر هم این ماجرا وجود دارد ما 
سال هاست که صدای ربنای استاد شجریان را 
از تلویزیون نمی شنویم آن هم به خاطر همین 

مسائل است.«

   چای و دمنوش پایداری ها در جام جم
جبهه  اعضای  پاتوق  صداوسیما 
پایداری است. از وحید جلیلی، میثم نیلی 
)صاحب امتیاز سایت رجانیوز و مشاور ارشد 
وزیر ارشاد( دو چهره جبهه پایداری و علی 
فروغی )رئیس شبکه سه( به عنوان اعضای 
اتاق فکر سیاسی و فرهنگی صداوسیما نام 
برده می شود در چنین شرایطی نباید انتظار 
که روزی قرار بود ملی  زیادی از رسانه ای 

باشد، داشت. 

    80  درصد مخاطب صداوسیما
می داند  به خوبی  جبلی  پیمان  ظاهرا 
مخاطبان صداوسیما ریزش داشته است اما 
سعی می کند کم نیاورد و با اعتماد به نفس 
می گوید: »صداوسیما بیش از ۸۰ درصد در 
روستاها و شهرهای کوچک مخاطب دارد.« 
گاهان شد. سال  این ادعا سبب شگفتی آ
ح شد. برخی چنین  ۹۹ هم این ادعا مطر
کنش نشان دادند که گویا در تعریفی که  وا
مرکز تحقیقات صدا و سیما از میزان مخاطب 
گر حتی برای یکبار گوشه چشمی به  دارد؛ ا
کسی،  تلویزیون خورده باشد یا در یک تا
کرده  گوش هایی را نوازش  آوای رادیویی 
باشد، همه در هرچه با شکوه ترکردن این 
آمار شریک  هستند. شاید به همین ترتیب 

است که جدا از مخاطب ۸۰ درصدی برای 
شبکه های  برای  سراسری،  شبکه های 
۶۰ درصدی  از  استانی نیز مخاطب بیش 
تعریف شده است! با این وجود و در حالی که 
طی سال های اخیر به وضوح، درباره کاهش 
مخاطب رسانه ملی بحث شده و نمودهای 
غیر  گون،  گونا رخدادهای  در  آن  عینی 
قابل کتمان بوده اند اما، صدا و سیما هربار 
که به طور  با اعلام میزان مخاطبان خود 
میانگین معمولا بیش از ۷۵ درصد است، 
جنجال به پا می کند؛ از آمار رواج ۴۰ درصدی 
ماهواره ها که یک بار عزت ا... ضرغامی مدیر 
کنش نشان داده بود تا  وقت سیما به آن وا
کید  همین نظرسنجی آخری که تلویزیون تا
کرده آمار استفاده از سریال های شبکه های 
ماهواره ای چیزی حدود ۵۰ درصد است.« 
در اواخر سال ۹۷ بود که »عباس عبدی«، 
استناد  با  یادداشتی  در  سیاسی  تحلیلگر 
سوی  از  شده  منتشر  آمار  جدیدترین  به 
آبان درباره  »ایسپا«، پس از حوادث تلخ 
بنزین و پس از آن سقوط هواپیمای اوکراینی، 
یکی از شکاف های جامعه را ریزش مخاطب 
صداوسیما و رسیدن میزان مراجعه مردم به 
رسانه ملی کشور برای دریافت اخبار به مرز 
کمتر از ۴۰درصد دانسته بود؛ چیزی که در 
تضاد با آمار منتشر شده از سوی تلویزیون در 

بازه زمانی تقریبا برابر است. 

تر برود     تحمل مسئولان صداوسیما بالا
واقعیت این است که جبلی و اعضای پاتوق 
پایداری در جام جم از مواجه شدن با واقعیت 
کارگردان  صدری نیا،  علی  دارند.  هراس 
»بی واسطه« معتقد است: رسانه ملی باید 
برندهای ماندگار در برنامه سازی سیاسی 
داشته باشد و این برندها، مقطعی نباشند. 
گر قرار است روی افکار عمومی اثرگذار باشد  ا
باید تحملش را بالا ببرد تا بتواند برندهایی 
را  از برنامه های تلویزیونی سیاسی جدی 
کند. مثلا مساله حجاب در مقطعی  خلق 
حساسیت بیشتری دارد و در یک بازه زمانی 
کوتاه، برنامه های گفت وگومحور با رویکردی 
آنتن می رود اما بعد  باز در این باره روی 

تعطیل می شود. 
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  گزارش »آرمان ملی« از مخاطبان صدا وسیما و حاشیه های آن

صداوسیما یا محفل خودمانی جبهه پایداری؟
   کامبیز نوروزی: صداوسیما تک حزبی شده؛ سال هاست ربنای شجریان را نمی شنویم

آرمان ملی– حمید شجاعی: دولت سیزدهم با وعده ها 
و قول های بسیاری روی کار آمد و حداقل انتظار جریان 
که سیدابراهیم رئیسی و  حامی و هوادار دولت این بود 
دولتمردانش بتوانند به آنچه گفته اند و وعده داده اند، عمل 
کنند. به همین جهت نیز تمام امکانات از حمایت های 
کمیت گرفته تا مجلس و... بسیج شدند تا دولت  بی بدیل حا
کند و به  رئیسی بتواند طی این ۴ سال موفقیتی حاصل 
اهدافی که از پیش تعیین و ترسیم شده، دست یابند. حتی 
موافق ترین مجلس بعد از انقلاب نیز با دولت رئیسی همراه 
شد تا به جامعه و جریان مقابل بفهمانند که جریان ارزشی و 
جهادی می توانند با نوع رویکردها و برنامه های خاص خود 
در حوزه های مختلف موفقیت حاصل کند. لذا مجموعا بر 
کمیت یکدست و با بسیج تمامی امکانات به پیش  مبنای حا
رفتند تا وعده های گفته شده را عملیاتی سازند. اما دیری 
نپایید که مشخص شد دولت از آن توانایی لازم برای تحقق 
این مهم برخوردار نیست. از گزینش و انتخاب مدیران و 
وزرای دولت گرفته تا سیاست ها و برنامه هایی که دولت در 
پیش گرفت معلوم بود که قرار نیست عملکرد فوق العاده یا 
خارق العاده از این دولت شاهد باشیم. چه اینکه در بسیاری 
از شاخص های اقتصادی پس از گذشت قریب به ۳ سال از 
این دولت همچنان دولت حسن روحانی دست بالا را دارد 
و این دولت در برخی مسائل به ویژه مسائل اقتصادی در 
خ ارز  حوزه تورمی که قرار بود نصف و بعد تک رقمی شود، نر
خ بیکاری  خ رشد اقتصادی، نر که بنا بود تک رقمی گردد، نر
و... حتی به دولت قبل نیز نرسیده است. در حوزه سیاست 
خارجی نیز گرچه هر روز صحبت از توافقات و تفاهمات با 
کشورهای مختلف است و رئیس جمهور محترم در سفر به 
کشورهای مختلف به همکاری اقتصادی و تعامل سازنده 
اشاره می کند؛ اما هنوز تاثیر اینگونه روابط بر کشور عیان و 
گر هم دارایی بلوکه شده ای از ایران  مشخص نشده است و ا
در کشوری آزاد می شود مشخص نمی گردد که این پول در  
چه زمینه ای هزینه می شود. در حوزه مبارزه با فساد نیز که از 
کید رئیس جمهور بود و از گشت ارشاد  مسائل مورد اشاره و تا
مدیران سخن می گفت مشاهده کردیم که با پرونده هایی 
مثل »چای دبش« چه نوع برخوردی صورت گرفت و نهایتا 
به قول جلال محمود زاده، عضو کمیسیون کشاورزی مجلس 
لاپوشانی شد تا گشت ارشاد مدیران در حد حرف بماند لذا 
شاید چیزی به گزافه نرفته باشد که دولت رئیسی را حداقل 
کمتر موفق  آستانه چهارمین سال عملکردی دولت  در 

قلمداد کنیم. هر چند که برخی منتقدان در قبال دولت 
سیزدهم از کلمه ناموفق استفاده می کنند و دلایل خاص 

خود را نیز دارند. 

    دولت ها و سفرهای استانی
محمود  به  را  استانی  سفرهای  که  است  معمول 
احمدی نژاد رئیس دولت های نهم و دهم منتسب می کنند 
و از او به عنوان مبدأ آن سفرها یاد می کنند. اما واقعیت امر 
بر آن است که سفرهای استانی البته نه به گونه فعلی که بر 
مبنای درست آن در دوره ریاست جمهوری سیدمحمد 
کرد و رئیس جمهور  خاتمی و دولت اصلاحات رواج پیدا 
در سفری به یک استان و بازدید از آن استان و امکانات و 
کاستی ها مصوبات مربوطه را تصویب و در بازگشت به مرکز 
دستور پیگیری می داد و تحقق آن را نیز به دست مدیران 
استانی و دولت می سپرد. بر همین مبنا نیز بر پایه کار اصولی 
و دقیق نه تنها مصوبات استانی که مصوبات کلی در هیأت 
دولت در حوزه های مختلف نیز با دقت بررسی و به سرانجام 
می  رسید و نهایتا نیز به رشد اقتصادی ۸ درصد و رشد صنعتی 
۱۱ درصد که در تاریخ جمهوری اسلامی بی سابقه است را به بار 
آورد. اما پس از آن دیدیم که محمود احمدی نژاد با سفر های 
کثرا هم به جایی نرسید  متعدد استانی و مصوبات بسیار که ا
و همچنین تصمیمات هیجان زده و بی پشتوانه کارشناسی 
و فکر شده رشد اقتصادی ۶/۶- را به بار آورد و عملکرد 
درخشان اقتصادی دولت اصلاحات و درآمد افسانه ای از 
فروش نفت را چگونه صرف مصارف نه چندان قابل توجیه 
نمود. او نیز معتقد به حضور میدانی در سفرهای استانی 
و تصمیمات لحظه ای در همان محل بود اما هیچوقت 
مشخص نشد چند صد مصوبه ای که در هراستانی به صورت 
حضوری تصویب کرد در نهایت به کجا ختم شد. با این حال 
با روی کارآمدن دولت حسن روحانی و تغییر سیاست های 
کم بر دولت و رویکردها شرایط تغییر کرد و با مدیریت   حا
کنترل از مرکز با استان ها  کارشناسی  استراتژی میدانی 
توانست رشد اقتصادی را ارتقا ببخشد و شرایط جامعه را 
حداقل تا پایان دولت نخست خود نسبتا مطلوب نگه دارد. 
اما روحانی نیز دقیقا یکبار به سفرهای استانی می رفت و در 
ادامه پیگیری کار را به مدیران استانی و دولتی می سپرد و 
در نهایت کسر قابل توجهی از مصوبات استانی دولت تدبیر 
و امید نیز محقق شد. از طرفی دولت سیزدهم سیدابراهیم 
رئیسی نیز اعتقاد راسخی به سفرهای استانی دارد و طی ۳ 

سال گذشته نیز بارها به استان های مختلف سفر کرده و به 
روایت رسانه های دولتی و حامی دولت مصوبات به تصویب 
رسیده در برخی از این سفرها به سرانحام رسیده است. با این 
حال این درست که رئیس جمهور معتقد به حضور میدانی 
در سفرها استان ها است اما بهتر آن است که به جای اینکه 
هر ماه یک سفر به استانی صورت بگیرد و هزینه هایی نیز در 
برداشته باشد در تهران نشسته و دستورات را صادر کند و 
مدیران استانی پیگیری کارها را داشته باشند تا روند بهتری 

کم شود.  بر کارها حا

    سفرهای استانی به یک سیستم تبدیل نشده است 
یک فعال سیاسی اصولگرا در ارتباط با سفرهای استانی 
دولت اظهارداشت: من نفس سفرهای استانی را کار مثبتی 
می دانم، اما اینکه رئیس جمهور و تیم همراهمش برای چند 
بار به یک استان سفر می کند بدین معناست که نتوانستند 
که  کنند و سیستمی را  که باید همانگ  کار ستادی را  آن 
می توانستند طراحی کنند که بر اساس آن سیستم مشکلات 
آن استان حل شود نتوانستند طراحی کنند. برای همین 
فکر می کنند می توانند با مراجعات مکرر این مشکلات را 
حل کنند. محمد مهاجری به »آرمان ملی« گفت: همین که 
رئیس جمهور لازم می داند چند بار به یک استانی برود به 
این معنی است که اصل سفرهای استانی به یک سیستم 
تبدیل نشده و رفع مشکلات آنها صرفا با حضور شخص 
که نشان دهنده  آقای رئیس جمهور قابل پیگیری است 
کم بر دولت است. وی بیان  عدم کارآمدی بروکراسی حا
کرد:  به نظرم هزینه های سفرهای استانی در مقایسه با دیگر 
هزینه های دولت چندان رقم خاصی نیست و این آقایان در 
مرکز باشند هم همین هزینه ها را  دارند. سفرهای استانی 
دولت برای این است که کاری انجام دادند و کارنامه ای هم 
ارائه کنند. وی تصریح کرد: اخیرا رئیس جمهور به یکی از 
استان ها رفت و اعلام کردند که چند صد پروژه را افتتاح کرده 
و بعد که اعتبار و بودجه مصرفی را اعلام کردند نشان می داد 
که بودجه هر پروژه ۵۰ میلیون بوده است. رئیس جمهور برای 
پروژه ۵۰ میلیونی باید به استان برود؟ حتی بخشدار یک 
شهر کوچک هم می تواند آن را افتتاح کند و نیازی به حضور 
رئیس جمهور نیست. به نظرم رئیس جمهور یک استراتژیست 
است و باید در مرکز کشور در ساختمان رئیس جمهوری از 
نخبگان استفاده کند و از مشورت آنها بهره مند شود و در 

جلسات سیاست گذاری حضور پیدا کند. 

سفرهای استانی از خاتمی و روحانی تا احمدی نژاد و رئیسی 

کدام تاثیرگذار است؛ حضور میدانی یا مدیریت متمرکز؟
      محمد مهاجری در گفت وگو با »آرمان ملی«:  

رئیس جمهور استراتژیست  است، باید در ساختمان رئیس جمهوری از نخبگان استفاده کند

 پیکر عروس ارشد امام 
ک سپرده شد در قم به خا

آرمان ملی:  پیکر همسر شهید آیت ا... 
ک  خا به  قم  در  خمینی  سیدمصطفی 
معصومه  مرحومه  پیکر  شد.  سپرده 
حائری همسر شهید آیت ا... سیدمصطفی 
خمینی از مسجد نور واقع در خیابان 
حضرت  مطهر  حرم  سمت  به  آستانه 
معصومه )س( تشییع و پس از اقامه نماز 
میّت توسط حضرت آیت ا... سبحانی در 
جوار فاطمه معصومه )سلام ا... علیها( به 
ک سپرده شد. سیدحسین خمینی  خا
فرزند شهید مصطفی خمینی، سیدحسن 
خمینی، یاسر خمینی، سیداحمد خمینی 
امام و چهره های  و دیگر اعضای بیت 
برجسته حوزه بر پیکر آن مرحومه اقامه 

نماز کردند. 

وری بر زندگی مرحومه حائری     مر
یزدی 

خانم معصومه حائری یزدی، همسر 
دختر  و  خمینی  سیدمصطفی  آیت ا... 
آیت ا... شیخ مرتضی حائری یزدی صبح 
روز ششم اردیبهشت ۱۴۰۳ خورشیدی در 
تهران درگذشت. وی مادر سیدحسین 
حجت الاسلام  بود.  خمینی  مریم  و 
 ۶۰ دهه  اوایل  از  خمینی  سیدحسین 
عملا از عرصه های رسمی و رسانه ای کنار 
است و خواهر او )نوه امام خمینی( هم در 
ج از کشور زندگی می کند و به طبابت  خار
و کارهای علمی اشتغال دارد و خانواده 
برای دفن مادر منتظر بازگشت اوست. 
درگذشته  کودکی  در  دیگر  فرزند  )دو 
بودند از نکات شگفت آور زندگی خانم 
حائری اینکه به رغم آنکه عروس ارشد 
امام خمینی و منتسب به یک خاندان 
بود  هم  دیگر  روحانی  مشهور  و  بزرگ 
زندگی بسیار عادی و گاه توام با سختی و 
رنج داشته است. او شیفته سیدمصطفی 
خمینی بود و خاطرات هجران او را با اشک 
بیان می کرد و همچون اعضای خانواده 
امام که آقا مصطفی را »داداش« خطاب 
می کردند او هم عادت کرده بود همسرش 
را این گونه خطاب و حتی بعد از فقدان 
چنین یاد کند. با اینکه عروس ارشد امام 
اهل مصاحبه با رسانه ها نبود اما برای 
۱۴۰۰ و به مناسبت  اولین بار اول آبان 
شهادت  سالگرد  چهل وچهارمین 
با  گفت وگویی  خمینی  سیدمصطفی 
که بسیار مورد توجه قرار  او منتشر شد 
گرفت به خصوص جاهایی که حکایت از 
نگاه امروزی آقا مصطفی خمینی داشت 
و تصویر متفاوتی از فرزند فقید امام)ره( 
چنین  فرزندان  درباره  می کرد.  ترسیم 
گفته بود: »خدا چهار فرزند به من داد 
که دو تا از آن ها از دنیا رفتند و الان تنها 
حسین و مریم برای من باقی مانده اند. 
هر دو دختر بودند و یکی در ایران و یکی 
در نجف از دنیا رفت. اولی چند روز بعد 
از به دنیا آمدن از دنیا رفت و علتش هم 
اینکه اوضاع ما در آن ایام به خاطر مسائل 
انقلاب خیلی ناجور و نامناسب و دگرگون 
بود و در همان ایامی که تازه این دختر 
به دنیا آمده بود، نیروهای دولتی وارد 
ایجاد  منزل ما  شدند و هول و هراس 
 کردند و حال خود من خیلی بد و خراب 
بود و شاید این بچه بر اثر همان مسائل 
مُرد و از دنیا رفت. دومی هم بلافاصله 
بعد از تولد و بر اثر یک بیماری کشنده از 
دست رفت؛ البته برخی به من می گفتند 
که این فرزندم، پسر بوده...« سیدحسین 
فردی مشهور است. متولد سال ۱۳۳۸ 
است. روحانی است و از ابتدای انقلاب 
درگیر فعالیت های سیاسی بود. حضور 
حاشیه هایی  باعث  صحنه  این  در  او 
شد و امام خمینی)ره( در نامه ای او را از 
ورود به این عرصه نهی کرد. با این حال 
دهه  در  خمینی  سیدحسین  حواشی 
گرفت وقتی او در  هشتاد رنگ تازه ای 
سال ۱۳۸۲ و بعد از حمله نظامی آمریکا به 
عراق، از ایران به آنجا و از عراق به آمریکا 
سفر کرد و با بعضی از سران اپوزیسیون هم 
دیدار کرد. سیدحسین خمینی در سال 
۱۳۸۴ به ایران بازگشت و از آن زمان تا به 
حال از عرصه های رسمی و رسانه ای کنار 
است. خانم مریم خمینی اطلاعات زیادی 
نداریم. عصرایران در یک گزارش نوشته 
ج از کشور زندگی می کند و به  که او در خار
طبابت و کارهای علمی اشتغال دارد و 
خانواده برای دفن مادر منتظر بازگشت 

اوست. 


